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ZAKŁADOWE ZEBRANIE DELEGATÓW
30 listopada 1994 r. odbyło się, kończące kadencję 1991-1994 

władz NSZZ ’Solidarność' naszej Uczelni, Zakładowe Zebranie 
Delegatów. W zebraniu wzięli udział zaproszeni goście: JM Rektor 
Politechniki Śląskiej prof. dr hab. inż. Wilibald Winkler, Prorektor d/s 
Dydaktyki dr hab. inź. prof. Pol. Śl. B. Pochopień oraz przedstawiciel 
ZNP. Obecny był również delegat na ZZD Przewodniczący Komisji 
Krajowej NSZZ ’Solidarność’ kol. Marian Krzaklewski. Z ramienia 
władz regionalnych w zebraniu naszym uczestniczył Przewodniczący 
Zarządu Regionu Śląsko-Dąbrowskiego NSZZ ’Solidarność’ kol. 
Marek Kempski. Przebieg zebrania nadzorowani członkowie Komisji 
Rewizyjnej Zarządu Regionu.

Zakładowe Zebranie Delegatów 
otworzył Przewodniczący Komisji 
Zakładowej, kol. Andrzej Sobański. 
Po wypełnieniu formalnych punktów 
porządku zebrania (takich jak wy
bór Przewodniczącego ZZD, jego 
zastępców, protokolantów, zatwier
dzenie porządku zebrania, wybór 
Komisji Skrutacyjnej oraz Komisji 
Wniosków, stwierdzenie przez Ko
misję Skrutacyjną prawomocności 
zebrania) Przewodniczący ustępu
jącej KZ złożył sprawozdanie 
z działalności Komisji na przestrze
ni całej kadencji 1991-1994 r. Treść 
sprawozdania jest zamieszczona 
na następnych stronach.

Sprawozdanie z działalności Ko
misji Rewizyjnej NSZZ ’Solidarność' 
Politechniki Śląskiej przedstawiła 
Przewodnicząca KR, kol. Ewa Zie
lińska. Treść tego sprawozdania 
jest przytoczona na str. 5 Biuletynu.

W dyskusji nad sprawozdaniem 
kol. A. Sobański omówił sposób re
alizacji wniosków zgłoszonych 
przez delegatów na poprzednim 
ZZD, a dotyczących takich spraw, 
jak:
- zaległa rewaloryzacją płac pra

cowników sfery budżetowej,
- negocjacje z władzami Uczelni na 

temat zmiany regulaminu premio
wania pracowników nie będących 
nauczycielami akademickimi,

- odliczanie od podstawy podatku 
kosztów zakupu książek, czaso
pism naukowych i sprzętu kompu
terowego,

- systematyczne wypłacanie wy
nagrodzeń za godziny nadliczbo
we dla pracowników dydaktycz
nych,

- wykorzystanie funduszy związko
wych.

Po zakończeniu dyskusji nad 
sprawozdznlem przewodniczące
go, delegaci udzielili absolutoruim 
ustępującym władzom Związku.

W dalszej części zebrania wyło
niono nowe władze NSZZ 'Solidar
ność- Politechniki Śląskiej. W wyni
ku tajnego głosowania wybrano:
- Przewodniczącego KZ; został nim 

ponownie kol. Andrzej SOBAŃSKI
- Komisję Zakładową w składzie: 

Joachim BARGIEL
Marian CZECH 
Dagobert DROST 
Grażyna DURDA-CHOINA 
Stanisław DURYS 
Alina GĘBKA 
Henryk JAKUBIEC 
Tadeusz JANIK 
Ryszard KLISZCZEWICZ 
Andrzej KOSSUTH 
Ewa KSIĄŻEK 
Krzysztof KUREK 
Józef MENDEC
Janina ŚLADKOWSKA-ZAHORSKA 
Wojciech PILLICH 
Rita ROŹAŁOWSKA

Stanisław SŁODOWY 
Stefan TWARDOCH 
Anna TYSOWSKA 
Teodor WERBOWSKI 
Ewa ZIELIŃSKA 
Krzysztof ZIOŁO

- Komisję Rewizyjną w składzie: 
Anna BLACH
Krystian PROBIERZ 
Anna SKRZYWAN-KOSEK 
Andrzej ŚLĄCZKA 
Jan ŻELIŃSKI

- delegatów na WZD Regionu Śląs
ko-Dąbrowskiego; zostali nimi: 
Marian KRZAKLEWSKI
Andrzej SOBAŃSKI

- członków Regionalnej Sekcji Na
uki; naszymi przedstawicielami 
zostali:
Ryszard KLISZCZEWICZ 
Wojciech PILLICH 
Włodzimierz STEFANIAK 
Teodor WERBOWSKI 
Krystyna WOJCIECHOWSKA

- członków Krajowej Sekcji Nauki; 
naszymi przedstawicielami zostali: 
Wojciech PILLICH
Teodor WERBOWSKI 
Podczas, gdy Komisja Skrutacyj

na prowadziła wybory, odbywała 
się jednocześnie dyskusja progra
mowa. Wynikiem dyskusji, w której 
brało udział szereg osób, są wnios
ki ZZD, zebrane i zredagowane 
przez Komisję Wnioskową. Ich 
treść została przytoczona na ostat
niej stronie biuletynu. W dyskusji 
zabrał głos Przewodniczący K K, 
kol. M. Krzaklewski, który naświetlił 
ogólną sytuację, w jakiej przychodzi 
obecnie podejmować Związkowi 
działania programowe. Przewodni
czący Zarządu Regionu, kol. 
M. Kempski przedstawił problemy, 
z jakimi Związek spotyka się na 
szczeblu regionu. Wystąpienie 
Przewodniczącego KK zamiesz
czono w dalszej części biuletynu.

Po przegłosowaniu wniosków, 
Zakładowe Zebranie Delegatów 
zostało zamknięte.

Sekcja Informacji



SPRAWOZDANIE
PRZEWODNICZĄCEGO KOMISJI ZAKŁADOWEJ

NSZZ "SOLIDARNOŚĆ" na ZZD
za okres kadencji 1991-1994

Szanowni Delegaci
Minęły trzy lata, od kiedy z Waszego wyboru stanąłem 

po raz pierwszy przed Walnym Zebraniem Delegatów. 
Teraz przychodzi mi w imieniu wybranej wówczas Komisji 
Zakładowej zdać spawozdanie z tego, co działo się na 
terenie naszej, uczelnianej organizacji związkowej, jak 
działaliśmy, do czego doszliśmy.

Pozwólcie, źe przedstawię tu kilka najważniejszych 
spraw, jaki nasuwają się w związku ze strukturą naszej 
działalności. Niekompletność informacji, których Państwo 
oczekujecie postaram się uzupełnić w dyskusji, przy za
dawaniu pytań czy to skierowanych bezpośrednio do 
mnie, czy do współpracujących ze mną koleżanek i kole
gów, którzy zajmowali się odpowiednimi działkami naszej 
działalności.

Pierwsza sprawa, chyba najbardziej nurtująca - człon
kowie. W chwili obecnej nasza organizacja liczy 749 
członków (w tym 115 emerytów) - 308 kobiet i 441 męż
czyzn. W okresie od 1 grudnia 1991 r. zmiany są następu
jące:

- zapisało się nowych członków - 83,
-wypisało się -117 osób,
- odeszło z Uczelni - 83 osoby,
- skreślono decyzją KZ - 18 osób,
- odeszło od nas na zawsze - 12 osób.

Przerywając moje sprawozdanie, pragnę poprosić Ko
leżanki i Kolegów o powstanie i uczczenie chwilą ciszy 
pamięci tych, którzy od nas odeszli.

Jest niewątpliwie nurtującym pytaniem, dlaczego jest 
nas dzisiaj mniej, niż 3 lata temu. Dlaczego tak duża licz
ba osób wypisała się? Staraliśmy się oczywiście tego 
dowiedzieć. Odpowiedź układa się w sposób następu
jący:

- przede wszystkim decyzje tego rodzaju współbrzmią 
z sytuacją polityczną w naszym kraju; wciąż nasz 
Związek żywo reaguje na określone sytuacje: czy to 
rozmowa z Prezydentem, czy głosowanie w Sejmie, 
w wyniku którego upada Rząd, czy odwrotnie, wcześ
niej wybór jakiegoś rządu - każda z takich okazji była 
powodem dla pewnej grupy do podejmowania decyzji 
■ja się wypisuję'; nie pomogły przekonywania o plura
lizmie poglądów, o tym, że działalność Związku to nie 
tylko szczebel najwyższy, źe to również problem tych 
najbardziej podstawowych działań u nas, na szczeblu 
Uczelni,

- obok tych decyzji, niewątpliwie najliczniejszych wśród 
wypisujących się były i takie, które motywowano sło
wami ’nie stać mnie na płacenie składek'; takich przy
padków było chyba 7; to jest jakaś miarodajna wska
zówka dla tych, którzy nas reprezentują na wyższym 
szczeblu,

-wreszcie część mówi po prosu “bo nie warto należeć 
do Związku'; i nad tym należy się zastanowić bardzo 
głęboko; może w dyskusji te sprawy będą mogły być 
przybliżone.
Na przestrzeni ostatnich trzech lat struktura naszej or

ganizacji zmieniła się w nieznacznym stopniu. Było 12 kół 
wydziałowych (w tym bardzo liczne i traktowane w związ
ku z tym jak koło wydziałowe - Koło Administracji, posia
dające bezpośrednią reprezentację w Kornisji Zakładowej)

oraz 2 koła o małej liczebności. Dzisiaj jest 11 kół wy
działowych, za to 3 koła o mniejszej liczebności. Powstało 
koło w Zakładzie Graficznym, natomiast na skutek połą
czenia dwóch wydziałów Politechniki Śląskiej, nastąpiło 
również połączenie dwóch kół wydziałowych w jedno.

Praca Komisji Zakładowej odbywała się w sekcjach 
merytorycznych, oraz była realizowana wykonawczo rów
nież przez Prezydium KZ. Część działalności naszej orga
nizacji związkowej była również prowadzona na forum 
Uczelni, przez reprezentację w Senacie i w komisjach.

Kluczową działalnością dla nas jest niewątpliwie 
Sekcja d/s Uczelni. Poparciem tej tezy niech będzie wy
kaz najważniejszych spraw, jakie zostały zrealizowane.

W grudniu 1992 r. zaopiniowano zmiany w statucie 
Uczelni. Sekcja d/s Uczelni, a następnie Komisja Zakła
dowa rozpatrzyła projekt zmian w statucie, dotyczących 
zasad zatrudniania studenta-stażysty, oraz w sprawie 
udzielania nauczycielom urlopów.

W styczniu i w lutym 1993 r. zespół, składający się 
z członków Sekcji i osób nie będących członkami KZ, 
opracował projekt stanowiska Komisji Zakładowej 
w sprawie "trybu i kryteriów okresowej oceny nauczycieli 
akademickich“. Wyrażono zgodę na stosowanie systemu 
punktowej oceny pracowników. Może być on jednak 
stosowany jedynie dla potrzeb wewnętrznych jednostek 
Uczelni i powinien mieć charakter pomocniczy dla sfor
mułowania oceny końcowej. Wprowadzono dodatkowy 
element oceny pracownika - osobowość. Podniesiono 
sprawę zróżnicowania kryteriów oceny wg charakteru 
zatrudnienia określonego w ustawie (pracownicy nauko
wo-dydaktyczni, dydaktyczni, naukowi), uściślono i uzu
pełniono elementy oceny w zakresie działalności dydak
tycznej (8 uzupełnień), w zakresie działalności naukowo- 
badawczej (5 uzupełnień), w zakresie działalności organi
zacyjnej (10 uzupełnień). Opracowane stanowisko przeka
zano odpowiedniej komisji senackiej.

W ramach realizacji uchwały Walnego Zebrania Dele
gatów, w kwietniu 1993 r. ten sam zespół przygotował dla 
Komisji Zakładowej ocenę działalności Władz Uczelni 
poprzedniej kadencji, z punktu widzenia Związku. Oceną 
objęto zasadnicze dla Związku zakresy działalności: za
trudnienie, awanse, warunki płacowe pracowników, akcję 
oceny nauczycieli akademickich, warunki pracy, współ
pracę na linii Władze Uczelni - Związek. Pomimo zgłoszo
nych uwag i zastrzeżeń, Komisja Zakładowa oceniła wów
czas działalność Władz Uczelni poprzedniej kadencji po
zytywnie, jako że 'Władze Uczelni z biegiem kadencji co
raz lepiej zarządzały Uczelnią, z widocznym przejawem 
troski o jej pracowników'.

We wrześniu 1993 r. zespół ponownie dyskutował nad 
nowelizacją Ustawy o szkolnictwie wyższym oraz Ustawy 
o tytule naukowym i stopniach naukowych. Ponownie, po
nieważ w poprzedniej kadencji władz Związku ta sprawa 
była na porządku obrad KZ. Zespół brał udział w opra
cowaniu stanowiska wspólnego dla całego środowiska, 
reprezentowanego przez Regionalną Sekcję Nauki NSZZ 
“Solidarność". Przeanalizowano zaproponowane zmiany 
w Ustawie o szkolnictwie wyższym. Spośród 56 noweli 
artykułów, zespół nie wniósł zmian do 50. Do 34 ustosun
kował się pozytywnie, wprowadzając jedynie pewne ko
rekty, głównie redakcyjne. W siedmiu nowelach zapropo
nował zgłosić sprzeciw. Propozycje przyjęła KZ i przeka
zała je do RSN, w celu zajęcia wspólnego stanowiska 
uczelni śląskich.

(ciąg dalszy na następnej stronie)



SPRAWOZDANIE PRZEWODNICZĄCEGO 
KOMISJI ZAKŁADOWEJ

(ciąg dalszy)

W lutym 1994 r„ w ramach realizacji wniosku ZZD, 
zwrócono się do JM Rektora o rozpatrzenie możliwości 
powrotu do zasady zaliczkowej wypłaty wynagrodzeń za 
godziny ponadwymiarowe.

Na przestrzeni od kwietnia do czerwca zespół ponow
nie dyskutował nad opracowanym przez Komisję Senacką 
projektem wytycznych okresowej oceny nauczycieli aka
demickich. Senacka Komisja d/s Kadry opracowała 3 wa
rianty projektu wytycznych, w których uwzględniono pro
pozycje wcześniej przekazane przez Komisję Zakładową, 
w lutym 1993 r. Zespół Komisji Zakładowej opracował 
komplementarny projekt wytycznych, który po uzyskaniu 
akceptacji przez KZ został przekazany do Senackiej Ko
misji d/s Kadry.

Drugi główny kierunek, może najważniejszy dla wielu 
pracowników, to działalność socjalna. Ta działalność 
Związku skupia się jakby w dwóch nurtach. Pierwszy, to 
działalność poprzez nadzorowanie, czy też współdziałanie 
z Działem Socjalnym, a drugi, to działalność wewnątrz- 
związkowa, poprzez gospodarowanie własnym fundu
szem, na rzecz naszych członków. Szczegółowe sprawoz
dania w tym zakresie były składane co roku. Dlatego tutaj 
skupię się przede wszystkim na działaniach w ostatnim 
roku. Sekcja Socjalna naszego Związku współdziałając 
z podobną sekcja ZNP, nadzorowała w ramach Między
związkowej Komisji Socjalnej działalność w zakresie 
przyznawania wszystkich świadczeń. Oprócz tego, Zwią
zek wystąpił z inicjatywą opracowania nowego regulaminu 
gospodarowania środkami Zakładowego Funduszu Świad
czeń Socjalnych. Na podstawie wcześniej przeproprowa- 
dzonej ankiety, został przygotowany przez Sekcję Soc
jalną i zatwierdzony przez KZ wstępny projekt dokumentu, 
na podstawie którego przystąpiono do dyskusji z drugim 
związkiem. Aktualnie sytuacja w tym zakresie wygląda 
w ten sposób, że po uzgodnieniach między związkami, 
projekt został przekazany władzom Uczelni z nadzieją, że 
począwszy od nowego roku kalendarzowego świadcze
nia będą przyznawane w oparciu o nowy regulamin.

Niezależnie, w zakresie spraw socjalnych działała dru
ga grupa, która nadzorowała sposób dysponowania fun
duszem mieszkaniowym. Dopiero niedawno fundusze te 
zostały połączone w jeden Zakładowy Fundusz Świad
czeń Socjalnych. W zakresie funduszu mieszkaniowego 
dopracowano się zasad rozdziału świadczeń, zasad kon
trowersyjnych, ale w każdym razie uporządkowanych.

Następna sekcja, która zajmuje się pracą na rzecz na
szych członków, to Sekcja interwencji. Jej zadaniem były 
przede wszystkim interwencje indywidualne w sprawach 
bolesnych dla poszczególnych pracowników, w większoś
ci dotyczących zagrożenia zwolnieniem z pracy, czy też 
już zaistniałych zwolnień. W okresie sprawozdawczym ta
kich interwencji w stosunku do naszych członków podjęto 
37. W 30 przypadkach doprowadzono do anulowania wy
powiedzeń, poprzez znalezienie innego stanowiska pracy 
w Uczelni, już na szczeblu ugody z władzami Uczelni lub 
po postępowaniu przed Komisją Pojednawczą. W skraj
nym, jednym przypadku - po wystąpieniu do Sądu Pracy, 
gdzie sprawa została wygrana.

W związku z ogólną sytuacją kadrową, nie podejmowa
no działań w tym przypadku, kiedy zwolnienie było skiero
wane w stronę pracownikd! spełniającego warunki przejś

cia na rentę lub emeryturę, nawet tą wcześniejszą. Sprawy 
interwencji prowadzone przez Sekcję były jednak ge
neralnie zawsze poruszane na posiedzeniach Prezydium 
jako, że wiążą się one w sposób zasadniczy z proble
mem polityki władz Uczelni w zakresie zatrudnienia. Rów
nie często, jak w przypadkach indywidyalnych, prowadzo
ne były dyskusje z władzami Uczelni, przdstawiane było 
nasze stanowisko, prowadzące do kompromisowego roz
wiązania w sensie ogólnym, tzn. dotyczące nie poszcze
gólnych osób, ale całych grup. Jako pozytywny przykład 
z ostatniego okresu, można podać sprawę likwidowanego 
ZRB. Udało się znaleźć zatrudnienie dla pewnej części 
osób na wydziałach, jako pracowników odpowiedzialnych 
za konserwację i bieżące utrzymanie budynków.

Kolejną sekcją jest Sekcja informacji, której rolą było 
zapewnienie łączności między Komisją Zakładową, a na
szymi członkami. Działalność informacyjna należała po
czątkowo do obowiązków Sekcji Informacji i  Organizacji. 
Potem sekcję podzielono i powstała osobna Sekcja Infor
macji, która przygotowywała i powielała następujące ma
teriały:

- komunikaty z posiedzeń Komisji Zakładowej,
- komunikaty Prezydium KZ,
- informacje o działalności KSN i RSN,
- informacje przekazywane z Zarządu Regionu,
- plakaty związane z przeprowadzanymi akcjami protes

tacyjnymi.
W oparciu o podjętą na początku kadencji decyzję KZ, 

Sekcja Informacji wznowiła wydawanie Biuletynu Informa
cyjnego NSZZ ’Solidarność' Politechniki Śląskiej. W okre
sie mijającej kadencji wydano 12 numerów. Ocenę tych 
Biuletynów pozostawiamy naszym czytelnikom. Wznawia
jąc wydawanie Biuletynu KZ zakładała, źe wszyscy człon
kowie będą chcieli w nim zabierać głos. Uruchomiono 
wówczas rubrykę ‘Moim zdaniem'. Niestety w tym wzglę
dzie odzew był minimalny. Wobec wielu kontrowersji co 
do działania Związku wydaje się to dziwne, że zabrakło 
chęci, jak i odwagi napisania tych paru zdań, które byśmy 
zawsze chętnie zamieścili. W związku z działalnością 
informacyjną trzeba powiedzieć, że czasami współpraca 
na linii Koła - Komisja Zakładowa układała się kiepsko. 
Przygotowywane materiały, mimo ustalonego systemu roz
powszechniania, nie zawsze były odbierane, a więc przy
gotowana informacja często nie mogła dotrzeć do na
szych członków.

I wreszcie - Sekcja Organizacji. Wiąże się ona najbar
dziej z działalnością wewnątrz KZ, z jej codziennymi dzia
łaniami technicznymi:
- obsługą stałych, cotygodniowych zebrań Prezydium KZ,
- przygotowywaniem dokumentacji do comiesięcznych 

zebrań KZ,
- organizowaniem corocznych Zakładowych Zebrań Dele

gatów.
- koordynacją pracy Kół Wydziałowych.

Z inicjatywy Sekcji Organizacji został dokonany zakup 
komputera, który zmienił sposób pracy sekretariatu KZ. 
Sekcja może również przypisać sobie zasługę przygoto
wania odpowiednich programów dla tej działalności.

Poza działalnością ściśle wewnętrzną, Związek działał 
również na terenie Uczelni: stały udział Przewodniczącego 
w posiedzeniach Senatu, w posiedzeniach Kolegium Rek
torskiego, na które był zapraszany (za co w tym momencie 
dziękuję Panu Rektorowi) pozwalał uzyskać wgląd w bie
żące problemy Uczelni i przenosić je w sposób najbar-

- ' I

(ciąg dalszy na następnej stronie)



SPRAWOZDANIE PRZEWODNICZĄCEGO 
KOMISJI ZAKŁADOWEJ

(dokończenie)

dziej prawidłowy na forum Komisji Zakładowej. Oprócz 
tego nasi przedstawiciele uczestniczyli stale w pracach 
komisji senackich, a mianowicie : Komisji d/s Kadry Nau
kowej, Komisji d/s Budżetu i Finansów, Komisji d/s Dy
daktyki, Komisji d/s Godności Honorowych i Komisji Orga
nizacyjnej.

Działalnością na zewnątrz organizacji związkowej, ale 
w ramach Związku była nasza przynależność i udział 
w pracach Regionalnej Sekcji Nauki i Krajowej Sekcji 
Nauki. Tu chciałbym podkreślić szczególną ważność 
udziału w tej właśnie strukturze, która pozwala na bez
pośredni kontakt ze środowiskami uczelni całej Polski 
z jednej strony, ale również na bezpośrednie zetknięcie 
z partnerem na szczeblu najwyższym, gdyż KSN ma moż
liwość rozmawiania z przedstawicielami władz, aż do Mi
nistra Edukacji Narodowej włącznie. Za tę działalność 
szczególne uznanie chciałbym wyrazić i podziękować ko
ledze W. Pillichowi.

Elementem działalności organizacyjnej są niewątpliwie 
finanse Związku. Dostaliście Państwo przy wejściu, jako 
załącznik do mojego sprawozdania, finansowe zestawie
nie przychodów i wydatków. Sytuacja Związku w tym 
względzie nie jest zła. Posiadamy nadwyżkę finansową, 
która umożliwia nam bezpieczne działanie w zakresie 
wypłat świadczeń statutowych i świadczeń socjalnych na
szym członkom. Problemem jest natomiast nieumiejętność 
wydawania środków finansowych na szczeblu Kół. Ostat
nie ZZD w jednej z uchwał zaleciło Komisji Zakładowej. 
przygotowanie programu, który przekazałby poważniejszą 
część środków do zagospodarowania wewnątrz Kół 
z myślą, aby przyczyniły się do integracji środowiska, 
a nawet by było to jakimś magnesem, przyciągającym 
nowych członków. Muszę niestety powiedzieć, źe na os
tatnim posiedzeniu KZ dosyć negatywnie oceniliśmy tę 
akcję. Połowa Kół praktycznie w ogóle nie znalazła żadnej 
formy zagospodarowania środków, które do ich dyspozyc- 
zycji zostały postawione.

Kontynuując sprawozdanie finansowe, pozwolę sobie 
przytoczyć liczby, które lepiej scharakteryzują nasze wy- 

' datki. W ęiągu 3-letniego okresu czasu został przez KZ 
zagospodarowany blisko 1 mld zł. Jakie były kierunki 
przeznaczenia tych pieniędzy?
35% - przekazaliśmy strukturom wyższych szczebli (Za
rząd Regionu, Komisja Krajowa, Krajowa Sekcja Nauki), 
45% - zostało skierowane do naszych członków poprzez 
wewnątrzzwiązkową działalność socjalną (zapomogi sta
tutowe, zapomogi socjalne, zapomogi związane z prze
chodzeniem pracowników na emeryturę, zapomogi zwią
zane z dokształcaniem się naszych pracowników, czy 
wreszcie środki skierowane ku naszym emerytom w formie 
paczek i corocznych spotkań),
6% - zostało spożytkowane na działalność socjalną, wy
kraczającą poza naszą organizację zakładową: bardzo 
dawno podjęta akcja socjalna SOS, w ramach której 
wspomagamy świetlicę szkolną, dzięki czemu grupka 
dzieci zjada drugie śniadanie, oraz ostanio podjęta decyz
ja KZ o ufundowaniu stypendium dla studenta, Polaka 
z Litwy (rekomendowanego przez Rektora Uniwersytetu 
Polskiego w Wilnie), który dzięki temu studiuje na naszej 
Politechnice,
14% - pochłaniają nasze wydatki organizacyjne; należy tu

zaliczyś zakup komputera, i związane z tym materiały, 
delegacje naszych kolegów, biorących udział w spotka
niach w Warszawie, delegacje do Katowic i inne drobne 
wydatki związane z działalnością biurową.

Kończąc, chciałbym jeszcze raz podkreślić, źe w spra
wozdaniu tym (z konieczności, aby Państwa nie zanudzić) 
nie niałem zamiaru przedstawić wszystkich aspektów 
działalności Komisji Zakładowej. Pozostawiamy je do dys
kusji, czy to programowej, czy też do dyskusji przed gło
sowaniem nad udzieleniem absolutorium ustępującym 
władzom Związku.

Dziękuję za uwagę.
Andrzej Sobański

Z DYSKUSJI PROGRAMOWEJ
Wystąpienie Przewodniczącego KK, kol. M Krzaklewskiego

Żeby mówić o działaniach programowych, należy naj
pierw określić w jakich warunkach te działania podejmujemy, 
tzn, czy zmieniły się one w ostatnim okresie i czy z tych 
zmian wynika jakaś nowa możliwość oraz nowe obowiązki 
w zakresie działania Związku. Wydaje mi się, że w kilku 
sprawach warunki naszych działań uległy zmianie i to 
zmianie na korzyść. Po pierwsze, od dwóch dni mamy już 
formalne prawo układów zbiorowych, jako część kodeksu 
pracy. Przy czym w przypadku sfery sektora publicznego, 
sfery budżetowej, dotyczy to pełnego prawa branżowych 
układów zbiorowych. I w związku z tym, branżowe sekcje 
krajowe naszego Związku muszą przygotować branżowe 
układy zbiorowe, przedstawić je pracodawcy, którym w tym 
przypadku jest jeszcze ministerstwo resortowe. Nowe układy 
nie będą już obarczone starym schematem. Będą to układy 
otwarte, w których można zapisać wszystko, nawet sprawy 
niekoniecznie dotyczące płac, sfery socjalnej itd. Oczywiście 
nie można zapisać spraw, które są niezgodne z polskim 
prawodawstwem, z konstytycją.

Ten układ branżowy może stanowić pewien istotny ele
ment reformy programowej sektora publicznego, w naszym 
przypadku sektora szkolnictwa wyższego. Wiąże się to 
mocno z akcją protestacyjną pracowników sfery budżetowej 
z ostatnich miesięcy i dni. W wyniku tej akcji mamy świa
domość, że jeżeli nasze działania w kierunku zmian pła
cowych w szkolnictwie nie przyniosą teraz oczekiwanych 
efektów, to muszą być przedstawione w postaci propozycji 
programowych, tzn. powinniśmy po raz kolejny przedstawić 
nie tylko dezyderaty dotyczące płac w sferze budżetowej, 
ale przedstawić jednak zestaw propozycji zmian progra
mowych.

Od dawna nie mieliśmy tak korzystnej atmosfery jak 
ostatnio. W tym roku nasi bezpośredni pracodawcy z uczel
ni, z instytutów naukowych zrozumieli, że Państwo prowadzi 
politykę zabójczą wobec tych sektorów. Nie jesteśmy już 
tymi oszołomami, którzy występują o 3,7 bln zł, aby móc 
przynajmniej zrewaloryzować płace w stosunku do inflacji. Po 
ostatnich wiecach, spotkaniach, także w rozmowach z zeb
raniami rektorów uczelni całego kraju widać, że mamy so
juszników, którzy chcą razem z nami przedstawić propozycje 
zmian programowych, zmian ustawowych, jeżeli chodzi 
o sektor oświaty, i sektor nauki.

Biorąc to pod uwagę, podjęliśmy przede wszystkim 
działania bieżące w stosunku do aktualnego budżetu. Udało 
się nam uświadomić posłom, także partii opozycyjnych, że 
rewaloryzacja płac w sferze budżetowej powinna być nie 
tylko rewaloryzacją uwzględniającą rozliczenie roku 1995. 
Przede wszystkim mówimy już śmiało, źe w 1994 r. nie 
zrealizowano planu wzrostu płac o 3% powyżej rzeczywistej 
inflacji (zrealizowano plan licząc w stosunku do zakładanego 
poziomu inflacji). Oznacza to, że nastąpiła'utrata zarobków 
w całej sfwerze budżetowej o około 4-5%, zaś w sektorze 
oświaty, nauki i zdrowia nawet o 7-8%, w kolejnym roku

(ciąg dalszy na następnej stronie)



SPRAWOZDANIE
z działalności Komisji Rewizyjnej 

NSZZ "Solidarność"
za okres od 29 listopada 1991 r. do 30 listopada 1994 r.

Komisja Rewizyjna NSZZ "Solidarność" Politechniki 
Śląskiej została powołana na Zakładowym Zebraniu Dele
gatów w dniu 28 listopada 1991 r. w składzie:

Tomasz Goslar 
Tadeusz Grabowiecki 
Jerzy Jakubiec 
Ryszard Kliszczewicz 
Kazimierz Kurpisz 
Anna Skrzywan-Kosek 
Ewa Zielińska.
Na swym pierwszym zebraniu, w dniu 4 grudnia 

1991 r., Komisja Rewizyjna wybrała w tajnym głosowaniu 
Ewę Zielińską na przewodniczącą oraz przyjęła następu
jący pian działania:
1. Nadzór i kontrola merytorycznej i finansowej działal

ności Komisji Zakładowej i jej Prezydium oraz Komisji 
Kół.

2. Uczestnictwo w obradach Komisji Zakładowej.
3. Półroczna kontrola finansowej dokumentacji Komisji Za

kładowej.
4. Okresowe, nie zapowiedziane kontrole stanu podręcz

nej kasy Komisji Zakładowej.
5. Organizowanie raz w roku spotkań Komisji Rewizyjnej 

z Komisjami Kół.
Wobec ograniczenia na Zakładowym Zebraniu Dele

gatów w dniu 25 listopada 1992 r. kontrolnych uprawnień 
Komisji Rewizyjnej, plan jej pracy w pierwszym punkcie 
zmieniono, nadając mu brzmienie:
1. Systematyczna kontrola finansowej działalności Komisji 

Zakładowej, jej Prezydium oraz Komisji Kół oraz zgod
ności działania tych organów przedstawicielskich 
z postanowieniami Statutu NSZZ "Solidarność" i uch
wałami Krajowego Zjazdu Delegatów, Komisji Krajo
wej, Walnego Zebrania Delegatów Regionu oraz Zak
ładowego Zebrania Delegatów.
Na Zakładowym Zebraniu Delegatów, w dniu 15 grud

nia 1993 r., odwołano z funkcji członka Komisji Rewizyjnej 
na własną prośbę Tadeusz Grabowieckiego, z powodu 
objęcia funkcji przewodniczącego Rady Miejskiej, oraz 
Jerzego Jakubca, z powodu objęcia stanowiska prodzie
kana. Od tego dnia Komisja Rewizyjna działa w pięcio
osobowym składzie.

W okresie sprawozdawczym Komisja Rewizyjna odby
ła 16 spotkań, a członkowie Komisji Rewizyjnej uczestni
czyli we wszystkich posiedzeniach Komisji Zakładowej 
jako obserwatorzy.

Komisja Rewizyjna prowadziła półroczne kontrole fi
nansowej dokumentacji Komisji Zakładowej. Ostatnią kon
trolę stanu finansowej dokumentacji, na dzień 30 paździer
nika 1994 r., przeprowadzono 18 listopada 1994 r. Prze
prowadzone kontrole wykazały prawidłowość prowadze
nia dokumentacji oraz bilansową zgodność wpływów 
i wydatków. Pragniemy również podkreślić, że prowadzo
na przez Komisję Zakładową finansowa gospodarka była 
zgodna ze Statutem i z rocznymi preliminarzami, a wydat
ki, w odczuciu Komisji Rewizyjnej, były uzasadnione.

Przeprowadzono ponadto kilka nie zapowiedzianych 
kontroli stanu podręcznej kasy Komisji Zakładowej, stwier
dzając zgodność gotówki w kasie z dokumentacją przy
chodów i rozchodów.

W pozaplanowej działalności, Komisja Rewizyjna opra
cowała 'Regulamin Komisji Rewizyjnej NSZZ 'Solidarność1 
Politechniki Śląskiej", wzorując się na "Regulaminie Komisji 
Rewizyjnej Regionu Śląsko-Dąbrowskiego".

W czasie swojej kadencji;! dwukrotnie organizowaliśmy 
spotkania z Komisjami Kół, a w tym roku spotkania te

odbyły się w trakcie zebrań wyborczych.
Komisja Rewizyjna nie stwierdziła rozbieżności dzia

łania Komisji Zakładowej, jej Prezydium i Komisji Kół 
z postanowieniami Statutu Związku, uchwałami Krajowego 
Zjazdu Delegatów, Komisji Krajowej, Walnego Zbrania 
Delegatów Regionu, Zarządu Regionu oraz Zakładowego 
Zebrania Delegatów.

Chcemy wyrazić ponadto opinię, źe niektóre Komisje 
Kół, część członków Komisji Zakładowej, a szczególnie jej 
Prezydium, były mocno zaangażowane w działalność 
związkową ubiegającej kadencji.

Na zakończenie sprawozdania Komisja Rewizyjna 
wnosi o udzielenie absolutorium ustępującej Komisji Zak
ładowej NSZZ "Solidarność" Politechniki Śląskiej.

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej: E. Zielińska
Członkowie: T. Goslar

R. Kliszczewicz 
K. Kurpisz 
A. Skrzywan-Kosek

prawdę zagrożone. Dlatego między innymi, pokazując 
merytoryczną wymowę działań Związku, przedstawiliśmy 
skończony projekt ustawy,o ubezpieczeniach zdrowotnych.

. j  (dokończenie na ostatniej stronie)

Z DYSKUSJI PROGRAMOWEJ
Wystąpienie Przewodniczącego KK kol. M. Krzaklewskiego 

(ciąg dalszy)
wzrostu Produktu Krajowego Brutto. A był to już trzeci rok 
wzrosu PBK do podziału.

Postawiliśmy warunek minimum, żeby w tym roku zapew
nić takie ustawodawstwo budżetowe, by płace w sferze bud
żetowej były kształtowane w stosunku do rzeczywistej inflacji. 
Jest to możliwe poprzez uzupełnienie prawa budżetowego 
decyzją ustawy, źe w ostatnim kwartale np. 95 r. nastąpi 
oszacowanie rzeczywistej stopy inflacji i podjęcie decyzji na 
poczet 96 r., wyrównującej utratę zarobków pracowników 
sfery budżetowej w stosunku do rzeczywistej stopy inflacji.

Wystąpiliśmy do Pana Prezydenta, aby nie podpisywał 
ustawy o kształtowaniu wynagrodzeń w sferze budżetowej, 
jeżeli ta ustawa nie zapewni takiego właśnie minimum. 
Oczywiście to minimum zawiera w sobie dochodzenie 
w przyszłości do wskaźnika 106% płac w sferze budżetowej, 
w stosunku do sfery produkcji materialnej.

Trwa dyskusja, jak płace i wydatki rzeczowe w sferze 
budżetowej powinny być powiązane ze wzrostem Produktu 
Krajowego Brutto. Sama zasada jest zgodna z generalną 
umową Związku z władzą, że jeżeli wzrasta PBK, to 
przynajmniej w połowie powinny wzrastać środki na 
konsumeję, zaś połowa tego przyrostu powinna być 
przeznaczona na wzrost inwestycji. Wiadomo, źe w oświacie 
i nauce jest i konsumeja i inwestycje czyli, źe przyrost środ
ków na te dziedziny powinien być równy co najmniej 
wysokości rocznego przyrostu PKB.

Ale to nie wystarcza. Wraku 1995 powinien nastąpić 
efekt wstępny wyższy, aby wyrównać straty, które poniosły te 
dziedziny w latach poprzednich. Najbadziej dramatyczny był 
w tym względzie rok 1993 (rok zgłoszenia votum nieufności 
dla rządu Pani Suchockiej). Gdy przedstawialiśmy ten prob
lem. to pojawiało się pytanie: "skąd wziąć na to pieniądze?'. 
Odpowiedzieliśmy: "wprowadzacie od czerwca bande
rolowanie i akcyzę". I rzeczywiści to się stało. Na wyze
rowanie inflacyjnego spadku wynagrodzeń w sferze budże
towej w tym dramatycznym roku 1993, potrzeba było 
3,7 bln zł. Dochody z akcyzy już w lutym 94 r. sięgały 
6 bln zł, a do dziś wynoszą one prawie 100 bln zł. Poka
zaliśmy środki, ale niestety sprawa nie została rozwiązana 
i doszło do tego największego dołka nie tylko w wydatkach 
budżetu na płace, ale jeszcze gorzej, źe w wydatkach 
rzeczowych na służbę zdrowia i naukę. Wiadomo jakie były 
tego konsekwencje - niedoinwestowanie. I teraz ponosimy 
skutki. W służbie zdrowia - dramatyczne skutki. Jeżeli nie 
będzie środków na szpitale, to życie ludzkie będzie na-



WNIOSKI
przyjęte przez Zakładowe Zebranie Delegatów

I. Wnioski kierowane do władz krajowych Związku
1. ZZD zwraca się do KK NSZZ 'Solidarność' z propozycją 

wystąpienia do Prezydenta RP z apelem o nie podpisywanie 
ustawy budżetowej przedłożonej przez Rząd RP z uwagi na 
niedostateczne nakłady na naukę i szkolnictwo wyższe.

2. ZZD zobowiązuje KZ do wystąpienia do KK NSZZ 
'Solidarność' aby wystosowała protest przeciw dalszemu 
ubożeniu sfery budżetowej, z żądaniem przywrócenia wyso
kości płac w szkolnictwie wyższym i nauce na poziomie 
106% średniej płacy w5-clu podstawowych działach gospo
darki narodowej. Protest taki należy przesłać do Sejmu, Se
natu, Prezydenta oraz środków masowego przekazu.

3. ZZD zobowiązuje KZ do wystąpienia do KK NSZZ 
'Solidarność' z wnioskiem o podjęcie działań w kierunku 
zmiany ustawy podatkowej tak, aby rodziny mogły składać 
łączne zeznania podatkowe (wraz z dziećmi) np. tak, jak jest 
to praktykowane we Francji.

4. ZZD zwraca się do KK NSZZ 'Solidarność' o rozważenie 
możliwości powołania ogólnokrajowego dziennika, w którym 
obok informacji ogólnych znalazłyby się bieżące informacje 
związkowe.

5. ZZD zwraca się do KK NSZZ 'Solidarność' o wystosowa
nie ostrego protestu przeciwko konieczności atestowania 
wszystkich wyrobów codziennego użytku, przeznaczonych 
na rynek krajowy.
II. Wnioski kierowane do władz Uczelni.
1.ZZD zwraca się do władz Uczelni o rozważenie 

możliwości obniżenia narzutów na prace NB, BK i BW, 
w celu zwiększenia środków na etaty inżynieryjno-techniczne 
płatne z tych prac. ZZD postuluje zarazem, aby władze 
Uczelni przedstawiły procedurę naliczania wysokości 
narzutów na prace NB, BK i BW oraz sposób zagospo
darowania środków finansowych otrzymanych z tych na
rzutów.

2. ZZD zwraca się do władz Uczelni o rozważenie moż
liwości przeniesienia z etatów inżynieryjno-technicznych na 
etaty dydaktyczne pracowników o odpowiednich kwali
fikacjach.

3. ZZD zobowiązuje KZ dó wystąpienia do .władz Uczelni 
z zapytaniem o wysokość czynszów i dochodów z dzierżawy 
pomieszczeń, budynków, garaży oraz sprzętu, a także 
o przedstawienie informacji o regularności wpłat, doko
nywanych przez poszczególnych dzierżawców.

4. ZZD zobowiązuje KZ do wystąpienia do władz Uczelni 
z propozycją ogłoszenia konkursu na dzierżawę budynków 
ZRB i stolarni.

5. ZZD zobowiązuje KZ do wystąpienia do władz Uczelni 
o zatrudnianie w pierwszej kolejności byłych pracowników 
Uczelni, zwolnionych wcześniej z przyczyn dotyczących 
zakładu pracy.

6. ZZD zobowiązuje KZ do wystąpienia do władz adminis
tracyjnych Uczelni, celem przywrócenia wydawania obia
dów w dni wolne od pracy w stołówkach dyżurnych.

7. ZZD zobowiązuje KZ do wystąpienia do władz Uczelni 
o ustalenie górnej granicy liczebności grup ćwiczeniowych 
- dotyczy to również studiów wieczorowych i zaocznych.

8. ZZD zwraca się poprzez KZ do władz Uczelni o przy
wrócenie indywidualnego rocznego rozliczania z wykona
nych godzin nadliczbowych.
III. Wnioski skierowane do Komisji Zakładowej NSZZ 'Soli

darność'
1.ZZD proponuje KZ, aby w ramach własnej działalności 

socjalnej wprowadzić dofinansowanie do 'Kolejowej karty 
seniora', wykupywanej przez emerytów Politechniki Śląskiej - 
członków 'Solidarności'. O wysokości dofinansowania za

decyduje KZ.
■2. ZZD zobowiązuje KZ do przeanalizowania regulaminów 

premiowych w Politechnice Śląskiej celem wyjaśnienia, czy 
ma miejsce bezzasadne zróżnicowanie premii pomiędzy 
pracownikami wydziałów i administracji centralnej. Jeżeli ta
kie zróżnicowanie występuje, należy podjąć kroki zmierza
jące do ujednolicenia zasad premiowania'.

3. ZZD zobowiązuje KZ do uzyskania danych odnośnie 
liczby osób przyjętych w okresie ostatnich dwóch lat do 
pracy w administracji centralnej, z podaniem liczby osób, 
które po raz pierwszy podjęły pracę na Uczelni oraz liczby 
osób już wcześniej pracujących na Uczelni.

4. ZZD zobowiązuje KZ do dostosowania nakładu Biuletynu 
Informacyjnego do zapotrzebowania zgłoszonego przez 
Koła.

Komisja Wnioskowa

Z DYSKUSJI PROGRAMOWEJ
Wystąpienie Przewodniczącego KK kol. M. Krzaklewskiego 

(dokończenie)
W Gdańsku, w czasie wiecu z władzami uczelni gdań

skich powstała idea, aby zgromadzić ludzi, którzy mają po
mysły, inicjatywę oraz wiedzę i przygotować szereg rozwią
zań w sferze budżetowej. Jakie problemy są do rozwiązania 
w tej sferze :
- określenie procentowej części PKB, przeznaczonej na na

ukę, oświatę i służbę zdrowia, aby te dziedziny rozwijały się 
tak, by mogły spełniać swoją funkcję społeczną, a także 
humanitarną,

- oddłużenie tych instytucji,
- nowe ustawodawstwo: jak Państwo pamiętacie od dawna 

dyskutuje się o Ustawie o szkolnictwie wyższym; pojawiały 
się różne projekty ('ustawa profesorska', 'ustawa adiunk
tów-); od 1990 r. pracujemy jako 'Solidarność' oraz lobby 
wokół 'Solidarności' nad ustawą i do tej pory ustawy nie 
ma; są tylko nowelizacje.

Ktoś powiedział, źe nasze postulaty są to 'pewne ży
czenia pewnej niemożliwości'. Nie, proszę Państwa, bo gdy
by nie było przyrostu PKB, to byśmy nie występowali z takimi 
żądaniami, to byśmy negocjowali warunki na granicy wy
trzymałości. Ale teraz, gdy jest taka sytuacja, to trzeba pos
tawić sprawę twardo. Istnieje tendencja, że do tego typu 
zadań gromadzi się lobby (ludzi i wspólnoty) i naciska się, na 
zasadzie ruchu społecznego. Tak, jak w przypaku naszego 
projektu Konstytucji, który zawiera szereg tych postulatów,
0 krórych dzisiaj mówimy.

Chciałem o tym powiedzieć, bo dzisiaj odbywa się deba
ta nad ustawą o kształtowaniu środków na wynagrodzenia 
w sferze budżetowej. Jest to bardzo niebezpieczna ustawa. 
Wiedząc, źe będą tutaj bardzo trudne probemy, zapropono
waliśmy już w 1992 r. takie rozwiązanie, żeby wydatki na 
skutek wzrostu PKB, były dzielone na forum Komisji Trój
stronnej, tzn. żeby następowała decyzja polityczna co do 
stronnej, tzn. żeby następowała decyzja polityczna co do 
globalnej sumy, ale później, żeby podział następował już nie 
na zasadzie dyktatu rządzących i polityków, tylko przez 
zbiorowych partnerów społecznych. Z tego wynika potrzeba 
stworzenia narządzi, żeby środki te właściwie podzielić. 
Ustawa o kształtowaniu środków na wynagrodzenia w sferze 
budżetowej wydziela pewne sektory (cywilne, niecywilne), 
a zostawia resztki tym właśnie biedniejszym sektorom (na
uka, oświata, służba zdrowia), czyli uderza się w koncepcję 
Komisji Trójstronnej.

Chciałem tutaj Państwu pokazać w jakim punkcie prog
ramowo jesteśmy - potrzebny jest przede wszystkim branżo
wy układ zbiorowy dla sfery nauki, dla szkoriictwa wyższego.
1 w związku z tym przekazaliśmy część solidarnościowego 
funduszu strajkowego (który został zrealizowany nie przez 
wszystkich, niestety) na akcję protestacyjną oświaty, nauki, 
kultury i służby zdrowia. Fundusz ten na pokryć koszty akcji 
informacyjnej oraz zapewnić finansowanie grupy ekspertów 
przygotowujących koncepcje programowe, które będziemy 
nagłaśniać, wokół których będziemy tworzyć, mam nadzieję, 
duży krąg poparcia, bo jeżeli postulaty będą zrozumiałe, 
realne i dobrze opracowane, to jestem przekonany, że zna
jdą szerokie poparcie.
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